
P r e c h o d  c e z  H o r u  b l a h o s l a v e n s t i e v  

Normálne, bez strachu… 
Čo znamená, žiť normálny život?  

V prvom rade to znamená, žiť život bez strachu.  

Poviete si, ale veď strach, obavy, starosti patria k normálnemu životu! Pravda. K normálnemu 

životu v nenormálnom svete. V normálnom, Božom svete, však je strach nenormálny.  

"[Kristus] vyslobodil tých, ktorých celý život zotročoval strach... " (Hebr 2, 15) 

"Ježiš sa im hneď prihovoril: "Vzchopte sa! To som ja, nebojte sa!"" (Mt 14, 27) 

Prvé je, že sa nebojíme Boha. Zákon vyžadoval poslušnosť a poslušnosť vyžadovala strach pred 

Bohom, ktorý prikazuje. Ale v Kristovi nás Boh povolal od strachu a poslušnosti k láske a 

k priateľstvu.  

"Láska v nás je dokonalá v tom, že máme dôveru v deň súdu, lebo ako je on, tak sme aj my na 

tomto svete." (1Jn 4, 17) 

Predpokladom je viera. Nie "viera vo vieru", ako keď niekto hovorí 'ja verím, že Ježiš je môj 

Spasiteľ a že ma vovedie do Neba v deň súdu!' Ani viera v Božiu pomoc, ako keď niekto hovorí 

'Mne Boh pomohol, uzdravil ma, vyriešil životný problém, ja Mu verím!' 

Skutočná viera je viera v Boha, viera Bohu samotnému. Skutočná viera znamená pristúpiť k 

Bohu, k Živému Bohu a otvoriť sa Mu. Zveriť sa Mu. Vydať sa Mu. Nechať sa Ním unášať po 

Jeho cestách. Ako list uchvátený vetrom. Ako kvet unášaný riekou. Ako dieťa v náručí matky.  

Je vskutku nádherné, takto sa dotknúť Boha, žiť s Ním nie v neistote, ale v istote, nie v strachu, 

ale v dôvernej láske priateľstva! Výsledkom je opojná jednota, objatie, porozumenie Boha a 

človeka. Nebo. Toto je Nebo!  

"A tak ospravedlnení z viery, žijeme v pokoji s Bohom skrze nášho Pána Ježiša Krista. Skrze neho 

máme vierou prístup k tej milosti, v ktorej zotrvávame, aj sa chválime nádejou na Božiu slávu." 

(Rim 5, 1-2) 

Potom už viac nemáme strach a nestrachujeme sa ani o nič pozemské.  

"Toto som vám povedal, aby ste vo mne mali pokoj. Vo svete máte súženie, ale dúfajte, ja som 

premohol svet!" (Jn 16, 33) 



"A svojim učeníkom povedal: "Preto vám hovorím: Nebuďte ustarostení o život, čo budete jesť, 

ani o telo, čo si oblečiete. Veď život je viac ako jedlo a telo viac ako odev. … Ani vy sa nezháňajte, 

čo budete jesť alebo čo budete piť, a nebuďte ustarostení! Veď toto všetko zháňajú ľudia tohto 

sveta. Váš Otec predsa vie, že toto potrebujete. Ale hľadajte jeho kráľovstvo a toto dostanete 

navyše." (Lk 12, 22-23.29-31) 

"Vám, svojim priateľom, hovorím: Nebojte sa tých, čo zabíjajú telo, a potom už nemajú čo 

urobiť!" (Lk 12, 4) 

"[Vari] Boh neobráni svojich vyvolených, čo k nemu volajú dňom i nocou, a bude k nim 

nevšímavý? Hovorím vám: Zaraz ich obráni. Ale nájde Syn človeka vieru na zemi, keď príde?" 

(Lk 18, 7-8) 

Nielen preto, že veríme Bohu ako svojmu Otcovi, bezvýhradne a sme v Ňom a On v nás, ale aj 

preto, že "svoj život si však veľmi necením, len aby som dokončil svoj beh a službu, ktorú som 

dostal od Pána Ježiša" (Sk 20, 24), "veď ste zomreli a váš život je s Kristom ukrytý v Bohu." (Kol 

3, 3) 

Ako by sme sa teda mohli ešte strachovať o čokoľvek pozemské, keď už "naša vlasť je v nebi. 

Odtiaľ očakávame aj Spasiteľa Pána Ježiša Krista" (Flp 3, 20)?  

Opustili sme - zatiaľ iba srdcom ale čoskoro už aj telom - nenormálny svet, aby sme vošli do 

normálneho Božieho sveta Božieho Kráľovstva, "aby sme mu bez strachu slúžili vo svätosti a 

spravodlivosti pred jeho tvárou po všetky dni nášho života." (Lk 1, 74-75) A v tomto konečne 

normálnom živote už naozaj nemá žiaden strach žiadne miesto. Iba hlboký pokoj. Boží Pokoj v 

Bohu samotnom.  

"Pán je blízko. O nič nebuďte ustarostení. Ale vo všetkom modlitbou, prosbou a so vzdávaním 

vďaky prednášajte svoje žiadosti Bohu. A Boží pokoj, ktorý prevyšuje každú chápavosť, uchráni 

vaše srdcia a vaše mysle v Kristovi Ježišovi." (Flp 4, 5-7) 

Ani poňatia nemáme, čo to znamená, žiť naozaj bez strachu, ale naozaj! - kým nám to Pán nedá 

zažiť.  

Aké opojne nádherné je, takto spočinúť bez strachu, v láske a v dôvere, v náručí Boha, v samom 

srdci Boha! Skutočne v Bohu, v skutočnom Bohu! Či nie je dar Eucharistie práve o tom - Nebo 

na zemi? A či nie je čas adorácie práve takýmto časom, láskyplným spoločenstvom milovaného 

s Milovaným? A liturgia omše - vskutku svadobná hostina Baránkova?  

"Kto je moje telo a pije moju krv, má večný život a ja ho vzkriesim v posledný deň. Lebo moje 

telo je pravý pokrm a moja krv je pravý nápoj. Kto je moje telo a pije moju krv, ostáva vo mne a 

ja v ňom. Ako mňa poslal živý Otec a ja žijem z Otca, aj ten, čo mňa je, bude žiť zo mňa." (Jn 

6, 54-57) 



Kto vypovie, aká je to radosť, radostné "očakávanie splnenia blaženej nádeje", keď sa toto všetko 

zavŕši a dosiahne svoju úplnosť vo Večnosti? Žijeme plní vzrušenia z očakávania toho, čo pre 

nás Boh pripravil a čoho prvotiny nám dáva okúsiť už teraz!  

"Duch i nevesta volajú: "Príď!" Aj ten, čo počúva, nech volá: "Príď!" Kto je smädný, nech príde, 

a kto chce, nech si naberie zadarmo vody života." (Zjv 22, 17) 

Normálne, bez smädu… 
"Ale kto sa napije z vody, ktorú mu ja dám, nebude žízniť naveky. A voda, ktorú mu dám, stane 

sa v ňom prameňom vody prúdiacej do večného života." (Jn 4, 14) 

Je rozdiel medzi smädom a túžbou.  

Smäd je z nedostatku a prebúdza v nás žiadostivosť po tom, čo nám chýba. Je ako bič otrokára.  

"Žiadostiví ste, a nemáte. Vraždíte a závidíte, a nemôžete nič dosiahnuť. Hádate sa a bojujete. 

Nič nemáte, lebo neprosíte. Prosíte, a nedostávate, lebo zle prosíte; chcete to využiť na svoje 

náruživosti." (Jak 4, 2-3) 

Túžba pramení z radosti, z dychtivosti stále plnšie žiť, uskutočňovať, vlastniť to, čo už vlastníme.  

"Veď pre mňa žiť je Kristus a zomrieť zisk. Ale ak žiť v tele znamená pre mňa plodnú prácu, 

neviem, čo si vyvoliť. Oboje na mňa dolieha: túžim zomrieť a byť s Kristom, a to by bolo oveľa 

lepšie." (Flp 1, 21-23) 

Nie sme stoici ani budhisti bez túžob. Sme kresťania bez smädu, ale plní túžby po tom, aby dar, 

ktorý nám Otec v Kristovi už daroval, sa v nás naplno rozvinul a dosiahol svoj plnosť. Neženie 

nás smäd, ale radosť. Nie nedostatok, ale prekypujúca plnosť. Sme ako Božie deti rozbaľujúce, 

plné dychtivosti, darčeky od svojho Otca.  

Nemáme už však po čom smädiť. Z toho nás Boh už vyslobodil.  

"Dosť bolo času, čo ste predtým strávili podľa žiadostí pohanov: žili ste vo výstrednostiach, v 

náruživostiach, v opilstve, v obžerstve, v pijatikách a v hanebnom modlárstve. Čudujú sa, že sa 

už s nimi nevrháte do toho istého prúdu výstredností, a rúhajú sa." (1Pt 4, 3-4) 

Po čom by sme ešte mali smädiť? Po majetku a veciach tohto sveta? Máme niečo lepšie, než je 

všetko bohatstvo sveta! Sme cudzinci na odchode zo sveta do našej novej Vlasti v Nebi a už teraz 

je Boh našim svetom a Kristus našim životom. A pre telo toho veľa nepotrebujeme...  

"Uspokojíme sa s tým, že máme čo jesť a čo si obliecť. Lebo tí, čo chcú zbohatnúť, upadajú do 

pokušenia a osídla a do mnohých nezmyselných a škodlivých žiadostí, ktoré ľudí ponárajú do 

záhuby a zatratenia." (1Tim 6, 8-9) 



Alebo by sme mali smädiť po sláve, postavení, uznaní sveta? Boli sme zachránení, vykúpení, 

povolaní a vyvolení, uznaní a povýšení Bohom, stali sme sa synmi Boha a dedičmi Boha, aby 

sme sa sami stali bohmi v Bohu. Čo už len môže svet k tomu pridať či z toho ubrať?  

"Pozrite, akú veľkú lásku nám daroval Otec: voláme sa Božími deťmi a nimi aj sme. Preto nás 

svet nepozná, že nepoznal jeho. Milovaní, teraz sme Božími deťmi, a ešte sa neukázalo, čím 

budeme. Vieme však, že keď sa on zjaví, budeme mu podobní, lebo ho budeme vidieť takého, aký 

je." (1Jn 3, 1-2) 

Alebo by sme mali smädiť po moci, po ovládaní iných? Ale to robí Diabol! My viac nemáme 

túto potrebu. Naša veľkosť viac nespočíva v tom, že ovládneme iných, aby sme mali pocit moci 

nad nimi a aby boli našimi sluhami! Toto sa nás už netýka.  

"Ježiš si ich zavolal a povedal im: "Viete, že tí, ktorých pokladajú za vládcov národov, panujú 

nad nimi a ich veľmoži majú nad nimi moc. Medzi vami to tak nebude. Ale kto sa bude chcieť stať 

medzi vami veľkým, bude vaším služobníkom. A kto bude chcieť byť medzi vami prvý, bude sluhom 

všetkých. Lebo ani Syn človeka neprišiel, aby sa dal obsluhovať, ale aby slúžil a položil svoj život 

ako výkupné za mnohých."" (Mk 10, 42-45) 

To nie je príkaz. Ježiš to len prosto konštatuje. V Jeho Rodine to tak je, Trojicou počnúc a Cirkvou 

končiac. A my sme to už pochopili. Mámenie moci na nás už neplatí.  

A telesná rozkoš? Sex? Jedlo? Pitie? Zábava? Prečo unikať do sveta zabávania sa a smädiť po 

rozptýlení, keď sám život, ktorý žijeme, je plný a radostný? A smädiť po otroctve pudov? Sme 

vyvolení pre slobodu! Okúsili sme slobodu! Už nechceme byť otrokmi! Tobôž po tom túžiť!  

"Lebo reči majú pyšné a prázdne a zvádzajú žiadosťami tela a výstrednosťami tých, čo sotva 

unikli tým, čo žijú v blude. Sľubujú im slobodu, ale sami sú otrokmi skazy; veď každý je otrokom 

toho, kto sa ho zmocnil. Ak sa teda tí, čo poznaním nášho Pána a Spasiteľa Ježiša Krista unikli 

poškvrnám sveta, znova do nich zapletú a dajú sa premôcť, ich koniec je horší, ako bol začiatok." 

(2Pt 2, 18-20) 

""Všetko smiem." Ale nie všetko osoží. "Všetko smiem." Ale ja sa ničím nedám zotročiť. "Jedlo je 

pre žalúdok a žalúdok pre jedlo." Boh však zničí jedno aj druhé. Ale telo nie je na smilstvo, lež 

pre Pána a Pán pre telo. A Boh aj Pána vzkriesil a vzkriesi aj nás svojou mocou." (1Kor 6, 12-

14) 

Aký teda ešte smäd? Po čom? A prečo? Niet dôvodu! Sme slobodní od smädu, od jeho bičov a 

reťazí. To je čosi nové, nevídané a neslýchané. Dar Toho, ktorý povedal a svoje slová aj naplnil: 

"Ja som brána. Kto vojde cezo mňa, bude spasený; bude vchádzať i vychádzať a nájde pastvu. 

Zlodej prichádza, len aby kradol, zabíjal a ničil. Ja som prišiel, aby mali život a aby ho mali 

hojnejšie." (Jn 10, 9-10) 

Nemáme v sebe žiaden smäd. Ľudia okolo nás to nechápu, svet to nechápe, veď svet smädom 

žije. My už nie. Už sme sa od sveta odpojili. Už to nie je náš svet. Aj pre to. Sme cudzinci vo 



svete, pútnici na odchode. Oslobodení, slobodní. Bez smädu, ale zato plní radostnej túžby, aby 

to, čím nás Kristus obdaroval, sa v nás čím skôr rozvinulo doplna!  

"Túžime, aby každý z vás prejavoval rovnakú horlivosť za plné rozvinutie nádeje až do konca, 

aby ste nezleniveli, ale aby ste napodobňovali tých, čo vierou a vytrvalosťou sú dedičmi 

prisľúbení." (Hebr 6, 11-12) 

Pre nenormálny svet nenormálne. Ale v normálnom svete, v Božom a v Bohu, jediný normálny 

spôsob života: bez smädu, bez žiadostivosti, plní radosti a pokojnej istej túžby, aby to, čo už 

naisto máme, dosiahlo svoju plnosť, čím skôr. Potom skončí aj táto túžba. Nie v Budhovej 

prázdnote a vyvanutí nirvány, ale v plnosti Živého Boha. 

Normálne, bez zbytočností… 
"Tí, čo chcú zbohatnúť, upadajú do pokušenia a osídla a do mnohých nezmyselných a škodlivých 

žiadostí, ktoré ľudí ponárajú do záhuby a zatratenia. Lebo koreňom všetkého zla je láska k 

peniazom; niektorí po nich pachtili, a tak zablúdili od viery a spôsobili si mnoho bolestí." (1Tim 

6, 9-10) 

"On uprel oči na svojich učeníkov a hovoril: "Blahoslavení chudobní, lebo vaše je Božie 

kráľovstvo."" (Lk 6, 20) 

"Nik nemôže slúžiť dvom pánom; pretože buď jedného bude nenávidieť a druhého milovať, alebo 

jedného sa bude pridŕžať a druhým bude opovrhovať. Nemôžete slúžiť aj Bohu, aj mamone." (Mt 

6, 24) 

Väčšinou sme prekvapení, keď si uvedomím, ako málo človek potrebuje na to, aby žil na tomto 

svete. Napriek tomu usilujeme o omnoho viac. Prečo?  

Majetok je pre ľudí sveta náramne praktický a užitočný. Je bránou k moci - nie svaly ale peniaze 

a tí, ktorí ich majú, ovládajú iných či dokonca svet a môžu sa vysmievať vo svojej 

nedotknuteľnosti. Je bránou k sláve - bohatí a nie chudobní sú zvaní celebritami a priťahujú 

pozornosť. Je meradlom úspechu a hodnoty človeka, v praxi určite. Je bránou k zábave a rozkoši, 

dá sa zaň kúpiť všetko. Nakoniec, ako sa hovorí, je lepšie plakať v luxusnej vile so šampanským 

v ruke než pod mostom s krabicou čuča...  

Preto mu otročíme. Najviac času, najviac síl, najlepšie roky svojho života trávime najprv v škole 

prípravou na zarábanie a potom zarábaním peňazí a starosťou o to, čo sme za ne nahonobili. Je 

to pochopiteľné. Neexistuje nič, čo by lepšie slúžilo svetským cieľom ako peniaze a majetok.  

Aké využitie má ale pre nás, čo sme našli Kráľovstvo, uverili Evanjeliu o ňom a vošli doň?  



"Hovorím: Robte si priateľov z nespravodlivej mamony, aby vás, až sa pominie, prijali do 

večných príbytkov. Kto je verný v najmenšom, je verný aj vo veľkom, a kto je nepoctivý v malom, 

je nepoctivý aj vo veľkom." (Lk 16, 9-10) 

Majetok je nástroj. Nástroj, s ktorým budujeme Kráľovstvo i seba ako jeho časť. Je tu na to, aby 

nám pomohol byť svätými, tvoriť Rodinu Cirkvi, aby nám dal nástroj, s pomocou ktorého 

môžeme skutočne a konkrétne milovať jeden druhého, čiže slúžiť si navzájom. To je všetok jeho 

zmysel.  

"Ak má niekto pozemský majetok a vidí brata v núdzi, a srdce si pred ním zatvorí, ako v ňom môže 

ostávať Božia láska? Deti moje, nemilujme len slovom a jazykom, ale skutkom a pravdou. Podľa 

toho poznáme, že sme z pravdy, a upokojíme si pred ním srdce." (1Jn 3, 17-19) 

Okrem tohto už pre neho veľa využitia nemáme. Trochu potrebujeme pre svoj život...  

"Uspokojíme sa s tým, že máme čo jesť a čo si obliecť." (1Tim 6, 8) 

... a to je všetko. Našli sme lepšie veci, než tie tohto sveta - Boha, Boží Život v Božom Kráľovstve 

a ich rozkoš a blaženosť - a v tých nám ani peniaze ani majetok nijako nepomôžu, v tomto sú 

nám úplne nanič.  

"Veď nič sme si na svet nepriniesli a nič si ani nemôžeme odniesť." (1Tim 6, 7) 

Naopak, môžu sa nám stať prekážkou. Môžu nás oberať o čas a energiu, sme tak unavení 

starosťou o majetok a veci tohto sveta, že nám už neostáva čas ani energia na to podstatné: Božiu 

Rodinu, večný Domov, v ktorom by sme raz mohli bývať navždy a v ktorom prúdi opravdivý 

Život Boha. A ak nás dokonca peniaze, majetky a svetské veci rozdeľujú a stávajú proti sebe... 

alebo ak nám je majetok drahší ako ľudia a chránime si ho ako "súkromie" len pre seba a 

zdráhame sa deliť sa s ním s Božou Rodinou (nato ho pritom máme, aby sme sa to na ňom 

naučili), potom k čomu to všetko je?  

"Dávajte si pozor, aby vaše srdcia neoťaželi obžerstvom, opilstvom a starosťami o tento život, 

aby vás onen deň neprekvapil." (Lk 21, 34) 

"Všetci, čo uverili, boli pospolu a všetko mali spoločné." (Sk 2, 44) 

A tak objavujeme radosť chudoby - dnes sa jej moderné hovorí minimalizmus. Ale my nie taký 

ten drahý a snobský. Skutočný. Máme čo potrebujeme, ale žiadne zbytočnosti nadto. Nič, čo by 

nás zbytočne oberalo o čas a energiu a zbytočné vyžadovalo našu pozornosť. Nič, o čo by sme sa 

museli strachovať. Nič, čo by sa nemohlo "zmazať" tým, že to poslúži všetkým, celej našej novej 

Rodine, kde všetko slúži vzťahom pokoja, služby a lásky, ktorým sa spolu učíme. Ak nás majetok 

tomuto slúži, je dobre použitý. Ak nie, je zbytočný. A načo si držať niečo zbytočné?  

"Predajte, čo máte, a rozdajte ako almužnu! Robte si mešce, ktoré sa nezoderú, nevyčerpateľný 

poklad v nebi, kde sa zlodej nedostane a kde moľ neničí. Lebo kde je váš poklad, tam bude aj 

vaše srdce." (Lk 12, 33-34) 



Žijeme jednoduchý a radostný život bez zbytočností. Nie z donútenia, ale celým srdcom, 

slobodne a radostne. Sme chudobní, ale len navonok, pretože v skutočnosti sme bohatí, 

nesmierne bohatí, pretože sme to všetko vymenilo za omnoho väčšie bohatstvo a stálo to za to!  

Už sme vytriezveli z obvyklej svetskej ilúzie a snahy postaviť si tu, na zemi, útočisko, domov, 

akoby svoje vlastné malé "nebo", kde sa môžem zatvoriť, zašiť, spočinúť a nájsť pokoj, pohodlie, 

bezpečie, istotu... My sme svoj domov, svoje nebo, svoj raj našli, aj útočisko, bezpečie a istotu - 

lenže nie tu a už vôbec nie za peniaze! Tu sme už len cudzinci. Pútnici. Turisti. A ako takí vieme, 

že správny turista so sebou nenesie ani gram zbytočnej váhy navyše, len to skutočné nevyhnutné. 

Ťažký batoh dokáže túru riadne otráviť!  

"Blahoslavení chudobní v duchu, lebo ich je nebeské kráľovstvo." (Mt 5, 3) 

"[Sme] akoby smutní, no vždy sa radujeme, ako chudobní, a mnohých obohacujeme, akoby sme 

nič nemali, a pritom nám všetko patrí." (2Kor 6, 10) 

Je smutné, keď sa z nástroja stáva náš pán: nemáme čas stretať sa a žiť spolu ako Božia Rodina 

(a často ani ako prirodzená rodina) a užívať si jej radosti, lebo sme uťahaní starosťou o peniaze 

a majetok; nemôžeme sa zísť, lebo nemáme upratané alebo naopak je naša obývačka príliš "nóbl" 

aby sme do nej pustili taký plebs (a ešte by nám závideli, čo všetko tam máme), lebo... lebo... A 

ani sme nezbadali, ako sme Boha vymenili za cinkot peniažkov a Nebo za pár biednych vecí, 

ktoré moľ, hrdza a daňový úrad nakoniec aj tak zožerú...  

"A povedal im aj podobenstvo: "Istému boháčovi prinieslo pole veľkú úrodu. … [Povedal si]: 

Duša, máš veľké zásoby na mnohé roky. Odpočívaj, jedz, pi a veselo hoduj!” Ale Boh mu povedal: 

“Blázon! Ešte tejto noci požiadajú od teba tvoj život a čo si si nahonobil, čie bude?” Tak je to s 

tým, kto si hromadí poklady, a pred Bohom nie je bohatý.”" (Lk 12, 16.19-21) 

"Nezhromažďujte si poklady na zemi, kde ich moľ a hrdza ničia a kde sa zlodeji dobýjajú a 

kradnú. V nebi si zhromažďujte poklady; tam ich neničí ani moľ, ani hrdza a tam sa zlodeji 

nedobýjajú a nekradnú." (Mt 6, 19-20) 

Nie zanechať, ale zameniť 
Svojim hmotným telom sme závislí na zemi. Nemôžeme len tak opustiť zem a vznášať sa v 

povetrí. To nejde. Potrebujeme pevnú pôdu pod nohami.  

Podobne naša duša je závislá na svete. Nemôže sa od neho odpútať a zrieknuť sa ho, pretože by 

jej potom nič neostalo. Nemôže sa vznášať v prázdnote. Budhizmus sa o to usiluje, ale v praxi 

najskôr žiaden žijúci budhista neverí, že by sa mu to v tomto živote mohlo podariť (veria v 

reinkarnáciu) a on by naozaj úplne vyhasol v nirváne...  



Ale ak sa náhle objaví nová "pevná zem", nová skala, na ktorú sa môžeme postaviť, analógia 

onoho Archimedovho pevného bodu - potom to zrazu možné je!  

"Ostaňte vo mne a ja vo vás. Ako ratolesť nemôže prinášať ovocie sama od seba, ak neostane na 

viniči, tak ani vy, ak neostanete vo mne. Ja som vinič, vy ste ratolesti. Kto ostáva vo mne a ja v 

ňom, prináša veľa ovocia; lebo bezo mňa nemôžete nič urobiť." (Jn 15, 4-5) 

"Túto slobodu nám vydobyl Kristus. Stojte teda pevne a nedávajte sa znova zapriahnuť do jarma 

otroctva." (Gal 5, 1) 

V skutočnosti nie je možné zanechať svet. Je ale možné vymeniť ho za Božie Kráľovstvo. Nie je 

možné zanechať zlo. Je ale možné vymeniť ho za dobro.  

Stále tak usilujeme o zisk a prospech - ale už nie svetský, ale večný a nebeský.  

"Dajte si pozor a nekonajte svoje dobré skutky pred ľuďmi, aby vás obdivovali, lebo nebudete 

mať odmenu u svojho Otca, ktorý je na nebesiach." (Mt 6, 1) 

"Odplatu dostaneš pri vzkriesení spravodlivých." (Lk 14, 14) 

Stále túžime po bohatstve, len už nie pozemskom, ale nebeskom.  

"V nebi si zhromažďujte poklady; tam ich neničí ani moľ, ani hrdza a tam sa zlodeji nedobýjajú 

a nekradnú." (Mt 6, 20) 

Stále túžime po uznaní, lenže už nie od sveta ani žiadneho človeka, ale len od Boha.  

"Sme však plní dôvery a radšej sa chceme vzdialiť z tela a bývať u Pána. A preto sa usilujeme 

páčiť sa mu, či sme doma alebo mimo domu. Veď sa všetci musíme ukázať pred Kristovou súdnou 

stolicou, aby každý dostal odplatu, za to, čo konal, kým bol v tele, či už dobré a či zlé." (2Kor 

5, 8-10) 

"Vtedy každý dostane pochvalu od Boha." (1Kor 4, 5) 

Aj túžba po moci je dobrá a určená na naplnenie, len už toto naplnenie nehľadáme vo svete a 

podľa sveta, ale v Bohu.  

"Hľa, dal som vám moc šliapať po hadoch a škorpiónoch i po všetkej sile nepriateľa a nič vám 

neuškodí." (Lk 10, 19) 

"Noci už nebude a nebudú potrebovať svetlo lampy ani svetlo slnka, lebo im bude žiariť Pán, 

Boh, a budú kraľovať na veky vekov." (Zjv 22, 5) 

Dokonca hlboká túžba po rozkoši, ktorú sa usilujeme uspokojiť sexom a jedlom a pitím je v 

poriadku, len jej naplnenie už nehľadáme v tele, ale v Bohu.  

"Bázeň pred Pánom plní srdce slasťou, dáva veselosť a radosť a dlhý život." (Sir 1, 12) 



Budha mienil, že túžby sú zlé a človek sa ich musí zriecť, inak bude večne trpieť. Nepoznal totiž 

okrem sveta nič iné a nemal na výber.  

V Kristovi sme spoznali Boha a zistili sme, že máme na výber. Zistili sme, že túžby nie sú zlé, 

zlé je, ak sa upíšeme svetu a budeme mu slúžiť a otročiť v márnej nádeji, že svet ich raz náplní. 

Tie isté túžby sú ale loďou, ktorá nás nesie k Bohu, v ktorom naplnenie našich túžob je. Preto nás 

Boh týmito túžbami vystrojil: aby ich mohol naplniť. Túžby sú dobré a skvelé, to len bez Boha 

sa menia na prekliatie a otrockú reťaz.  

Kresťanstvo je teda cesta a umenie zámeny.  

Najprv vymieňame svet za Boha. Boh sa tak stáva našim základom, skalou, pevným bodom, na 

ktorý sa postavíme. To nás oslobodzuje od sveta, konečne. Preto tomu hovoríme vykúpenie.  

"Ste postavení na základe apoštolov a prorokov; hlavným uholným kameňom je sám Kristus 

Ježiš." (Ef 2, 20) 

"Spievali čosi ako novú pieseň pred trónom, pred štyrmi bytosťami a pred starcami. A tú pieseň 

sa nemohol nik naučiť, iba tých stoštyridsaťštyritisíc vykúpených zo zeme." (Zjv 14, 3) 

No a potom sa mení aj všetko ostatné. Hľadíme vo všetkom už len na Boha a túžime sa zapáčiť 

už len Bohu a získať pochvalu a ocenenie už len od Pána - a čo si o tom myslí svet a ľudia okolo 

nás nás už netrápi...  

"Chcem si teraz nakloniť ľudí alebo Boha? Alebo sa usilujem páčiť sa ľuďom? Keby som sa ešte 

chcel páčiť ľuďom, nebol by som Kristovým služobníkom." (Gal 1, 10) 

A ak hej, tak už nie kvôli nim a ich uznaniu či odmene, ale kvôli Kristovi a kvôli záujmom Jeho 

Kráľovstva. 

"Nebuďte na pohoršenie ani Židom, ani Grékom, ani Božej cirkvi,  ako sa aj ja chcem páčiť 

všetkým vo všetkom a nehľadám, čo mne vyhovuje, ale čo osoží mnohým, aby boli spasení."  (1 

Kor 10, 32-33) 

A takto to platí o všetkom, o bohatstve, o moci, o rozkoši. Vlastne pokračujeme v živote ako 

doteraz, len ľudí sme vymenili za Boha a svet za Nebo. To je všetko. A smäd za radostnú túžbu 

a beznádej za nádej a otroctvo za slobodu, pretože v Bohu sa naše túžby konečne, skutočne, 

vrchovato a natrvalo napĺňajú a závislosť na Bohu oslobodzuje a pozdvihuje, vskutku zbožšťuje 

človeka.  

"Ježiš jej odvetil: "Každý, kto pije túto vodu, bude znova smädný. Ale kto sa napije z vody, ktorú 

mu ja dám, nebude žízniť naveky. A voda, ktorú mu dám, stane sa v ňom prameňom vody 

prúdiacej do večného života."" (Jn 4, 13-14) 

Kresťanstvo sa teda naozaj dá žiť len jediným spôsobom, v plnej bdelosti, prítomnosti, tu a teraz 

- a to sa dá len vtedy, ak už skutočne stojíme na Kristovi, ak sme naozaj upriamení na Neho, ak 



sme už naozaj v sebe túto výmenu urobili, ak sme už naozaj, skutočne a v praxi, vymenili svet za 

Krista a Kristus je teraz našim svetom, nádejou, perspektívou, pre Neho žijeme a už nie pre svet, 

pretože Jeho sme si vyvolili. A to všetko naozaj, reálne, v každej chvíli, v každom okamihu a 

úplne samozrejme, úplne všetko, čo robíme, žijeme, podnikáme... Jednoducho sa k tomu musíme 

najprv rozhodnúť a potom si to navyknúť, nacvičiť, natrénovať takýto život, bdelý a neustále 

upriamený na Krista, s ktorým sme parťáci, On v nás, my v Ňom, skutočne a reálne, už nikdy nie 

jeden, ale dvaja v jednom tele.  

"Preto aj my, obklopení takým oblakom svedkov, zhoďme všetku príťaž a hriech, ktorý nás 

opantáva, a vytrvalo bežme v závode, ktorý máme pred sebou, s očami upretými na Ježiša, 

pôvodcu a zavŕšiteľa viery. On namiesto radosti, ktorá sa mu núkala, vzal na seba kríž, pohrdol 

potupou a sedí po pravici Božieho trónu." (Hebr 12, 1-2) 

"Neviete, že priateľstvo s týmto svetom je nepriateľstvom s Bohom?! Kto teda chce byť priateľom 

tohto sveta, stáva sa nepriateľom Boha." (Jak 4, 4) 

Vymenili sme svet za Boha. Presťahovali sme sa zo sveta do Kráľovstva. Túžime sa páčiť, ale už 

len Bohu, na mienke ľudí nám už nezáležím. Túžime byť bohatí, ale už len večným nebeským 

bohatstvom, pozemské nás už nezaujíma, už sa nás netýka. Túžime po moci, ale už len tej Božej, 

jej svetský odvar nás už neláka. Túžime po rozkoši, ale nachádzame ju už, omnoho väčšiu, hlbšiu, 

prenikavú a mocnú, v modlitbe a v adorácii a v kontemplácii a v liturgii, jej telesná živočíšna 

podoba nás už preto nevzrušuje...  

Výmena. Presťahovanie. Nie popretie či opustenie. Prostá výmena. Vlastne takmer všetky tie 

nástroje, ktoré ľudia okolo nás používajú na dosiahnutie svetského prospechu a uznania, 

používame aj my - len už nie na dosiahnutie svetského ale večného prospechu a uznania od Pána.  

"Neviete, že tí, čo bežia na štadióne, bežia síce všetci, ale iba jeden dosiahne víťaznú cenu? Bežte 

tak, aby ste sa jej zmocnili. A každý, kto závodí, zdržuje sa všetkého; oni preto, aby dosiahli 

porušiteľný veniec, my však neporušiteľný." (1Kor 9, 24-25) 

"Pán mu povedal: “Správne, dobrý a verný sluha; bol si verný nad málom, ustanovím ťa nad 

mnohým: vojdi do radosti svojho pána.”" (Mt 25, 23) 

Transitus 
Znova sa narodiť. Deje sa tak v krste, kedy je nám daná nová identita a nový svet. Završuje sa to 

vo viere, kedy skutočne zomierame. Skutočne úplne opúšťame starú identitu. Skutočne úplne 

opúšťame svet. Úplne. Naozaj zomierame. Aby sme prijali svoje znovuzrodenie.  

"Tak ani jeden z vás, ak sa nezriekne všetkého, čo má, nemôže byť mojím učeníkom." (Lk 14, 33) 



"Kto uverí a dá sa pokrstiť, bude spasený; ale kto neuverí, bude odsúdený [aj keby pokrstený 

bol]." (Mk 16, 16) 

"Lebo kto zomrel, je ospravedlnený od hriechu. Ale ak sme zomreli s Kristom, veríme, že s ním 

budeme aj žiť." (Rim 6, 7-8) 

Nie. Už sa nebojím. Možno príde čas, keď sa strach vráti. Ale teraz nie.  

Nie je v tom nič násilné. Naopak, všetko najprv prijímame, objímame, aby sme to potom s láskou 

nechali ísť, lebo ideme a opúšťame dobré kvôli lepšiemu...  Je to ako hojdačka, čím viac prvé 

klesá a odchádza, tým viac druhé stúpa a ožíva.  

"Pozri, my sme opustili všetko a išli sme za tebou..." (Mt 19, 27) 

Stať sa bohmi. Naučiť sa byť bohmi. Nie je v tom nič lacné, nič povrchné, žiadne chlapáctvo. 

Veľkosť toho nás ohromí - a to chápeme len nepatrný zlomok. Inak to ani možné nie je, vkročiť 

na túto cestu v ústrety tomuto ohromnému Daru, len...  

"... s bázňou a chvením pracujte na svojej spáse." (Flp 2, 12) 

Nie so strachom zo zavrhnutia, hoci aj to je v hre, ale s bázňou a chvením pred ohromnosťou 

Povolania a Daru. A veru, len Božia moc v nás cez nás môže toto vykonať.  

"Veď to Boh pôsobí vo vás, že aj chcete, aj konáte, čo sa jemu páči." (Flp 2, 13) 

"Veď sme jeho dielo, stvorení v Kristovi Ježišovi pre dobré skutky, ktoré pripravil Boh, aby sme 

ich konali." (Ef 2, 10) 

Je to tak veľké i blízke zároveň, plné slávy i prosto domácke... Otec a Kráľ, Boh i jeden z nás... 

Ach, kto to už len vie vyjadriť? Zavŕšené v Pokoji tak hlbokom a jedinom! V tomto pokoji 

vstávame a prosto konáme čo konáme, čo musí byť urobené prv, než sa v nás všetko náplní. S 

bázňou a predsa s dôverou. S chvením a predsa radostným. V pokoji Boha. Uverili sme a bariéry 

spadli.  

"Všetko je možné tomu, kto verí." (Mk 9, 23) 

Už sa nepýtame. Nešpekulujeme. Konáme, voľne, konečne slobodne. Zomreli sme a bez smútku 

sa plní vďaky znova rodíme. Nedá sa vyjadriť, ten pokoj slobody, pokoj po boji, pokoj nového 

bytia, nového stvorenia.  

"Staré sa pominulo a nastalo nové." (2Kor 5, 17) 

"Keď som bol dieťa, hovoril som ako dieťa, poznával som ako dieťa, rozmýšľal som ako dieťa. 

Keď som sa stal mužom, zanechal som detské spôsoby." (1Kor 13, 11) 



Viac nepozerám na seba. Ani na druhých. Neporovnávam. Nesúdim a nezáleží mi na 

posudzovaní. Iba na Bohu. Na Neho hľadím. On je teraz môj Vesmír, môj svet. Môj domov. Môj 

Otec. Otec... áno, Otec.  

Je, ako má byť. Všetko. Táto krása sa nedá naučiť, iba tak, že ju uvidíme. Kontemplácia je základ 

učeníctva... Ako inak spoznať Božie objatie? Zvláštny, jedinečný pocit odpútanosti od všetkého 

- pripútaní k Bohu, s Bohom za ruky... A na ničom viac nezáleží, a súčasne na všetkom - však už 

v Bohu a skrze Neho a v Ňom.  

Môj Pane, rôzne a často podivuhodne nás učíš a priťahuješ k Sebe. Ale nakoniec každý...  

"... kto hľadá, nájde, a kto klope, tomu otvoria." (Mt 7, 8) 

Koľko však človeku trvá, kým príde na to, kým pochopí, čo vlastne naozaj chce!  

Viera je radostná odvaha nádejať sa 
Viera je radosť. Nie len taká tá povrchná, ale skutočne hlboká radosť, prechádzajúca do ešte 

hlbšieho pokoja. Pokoja a radosť sa nakoniec stávajú jedno, stavom bytia, nie niečím 

mimoriadnym ani prchavým, ale trvalým stavom bytia. Tak, ako píše Pavol: 

"Ustavične sa radujte v Pánovi! Opakujem: Radujte sa! Vaša miernosť nech je známa všetkým 

ľuďom. Pán je blízko." (Flp 4, 4-5) 

Všimli sme si, ako spája Pavol túto radosť s miernosťou? Práve pre toto! Aké to je, keď je radosť 

nie pocit, ktorý príde, ale trvalý stav bytia, súčasť našej prirodzenosti syna, dcéry Boha?  

Viera je radosťou, pretože nám dáva nádej a v nádeji odvahu dúfať. A nie v hocičo, ale v to, čo 

v hĺbke srdca milujeme, len sme nikdy nemali odvahu dúfať v to. Možno ako malé deti. Ale 

potom sme, ako sa vraví, dospeli a vytriezveli. V skutočnosti upadli. Vo viere sa ale stávame 

dospelými deťmi, oboje naraz v skutočnej zrelosti aj dospelého aj dieťaťa. Ako zrelé dieťa 

jasne vieme, po čom túžime a túžime po tom. Ako zrelí dospelí máme istú nádej, že to aj 

dosiahneme.  

"Dajte si pozor, aby ste neopovrhli ani jedným z týchto maličkých. Lebo vám hovorím, že ich 

anjeli v nebi ustavične hľadia na tvár môjho Otca, ktorý je na nebesiach." (Mt 18, 10) 

"... kým nedospejeme všetci k jednote viery a poznania Božieho Syna, k zrelosti muža, k miere 

plného Kristovho veku." (Ef 4, 13) 

A po čom túžime, v čo sa konečne odvažujeme dúfať? Predsa vo svätosť! Tak hovoríme tomu, 

čo je dokonalé, krásne, dobré a čo človeka napĺňa hlbokou vnútornou rozkošou. Maslow píše o 

svätosti ako o sebaaktualizácii, Frankl ako o presahujúcom zmysle, Cziksentmyhályi píše o jej 



rozkoši ako o prúdení... Ale my toto všetko nielen poznáme, ale aj žijeme - ak sme v Kristovi. V 

Ňom toto všetko dosahuje svoju plnosť a opojnú krásu. A my náhle zisťujeme, že niet nič väčšie, 

nič krajšie, nič lepšie, než byť svätí. Peniaze, majetkom, sláva, moc, uznanie, zabávanie sa, jedlo 

a pitie? Smeti v porovnaní s krásou svätosti!  

Ale ako by sme ju mohli milovať, ak by sme ju najprv nežili?  

A ako by sme si mohli trúfať ísť za niečím takým obrovským bez istoty nádeje?  

A ako by sme mohli mať nádej bez viery, bez odvahy uveriť Kristovi, ktorý nám ponúka nie 

živorenie a plazenie sa v prachu, neustále pády, neustály pocit viny, neúspechu, zlyhania, ani 

rezignovanie na túžby hlboko v našom srdci od počiatku vložené, ale víťazstvo a svetlo a život?  

"Zlodej prichádza, len aby kradol, zabíjal a ničil. Ja som prišiel, aby mali život a aby ho mali 

hojnejšie." (Jn 10, 10) 

"[Vo] všetkom slávne víťazíme skrze toho, ktorý nás miluje." (Rim 8, 37) 

"Vy ste svetlo sveta. Mesto postavené na návrší sa nedá ukryť. Ani lampu nezažnú a nepostavia 

pod mericu, ale na svietnik, aby svietila všetkým, čo sú v dome. Nech tak svieti vaše svetlo pred 

ľuďmi, aby videli vaše dobré skutky a oslavovali vášho Otca, ktorý je na nebesiach." (Mt 5, 14-

16) 

A nie je vari svätosť tým prvým a hlavným dobrým skutkom? Veď od nej sa potom odvíja aj 

naša schopnosť konať dobro iným.  

"Vypestujte dobrý strom a bude dobré aj jeho ovocie, alebo zasaďte zlý strom a bude zlé aj jeho 

ovocie. Lebo strom možno poznať po ovocí." (Mt 12, 33) 

Ak sa odvážime naozaj uveriť, Kristovi aj Jeho Evanjeliu, vo viere sa nádejať, v nádeji zatúžiť 

celým srdcom osvojiť si to, čo nám už bolo v krste darované - víťazstvo nad smrťou, nad Zlým 

a sláva svätosti - a začať sa učiť žiť a ovládať to, vážne, naplno - výsledkom je radosť. Ohromná 

radosť, lebo takto už teraz vchádzame do Neba. A o ničom inom náš život nie je, ani kresťanstvo 

o ničom inom nie je, len o tomto: vo veľkej radosti viery vojsť do Neba!  

"Usilujte sa vojsť tesnou bránou, lebo hovorím vám: Mnohí sa budú pokúšať vojsť, a nebudú 

môcť." (Lk 13, 24) 

"Toto som vám povedal, aby vo vás bola moja radosť a aby vaša radosť bola úplná." (Jn 15, 11) 

Viera je odvaha k nádeji. Nádej je sila konať a konanie je brána k víťazstvu. Víťazstvo je potom 

dôvodom našej radosti. Sme plní radosti, pretože Boh nás vyvolil pre víťazný život a my to vetou 

prijali a žijeme víťazný život. A aj keby naskutku svet okolo nás zhorel, toto nám už nikto a 

nijako vziať nemôže! 

Viera je odvaha nádejať sa. Preto je radosťou a vedie k radosti. Je to kvalita víťazov, a tých 

Božích dvojnásobne!  



V nej môžeme s Bohom a v Bohu snívať o sebe, o tom, k čomu smerujeme, o veľkej sláve, pre 

ktorú sme určení a na ktorú trénujeme. Snívame a rojčíme v náručí Otca ako malé deti - a ako 

dospelí vieme, že to nie je prázdny sen, ale oslepujúca skutočnosť, pretože sám Boh k nej vyriekol 

svoje stvoriteľské "Chcem, buď... !" (Mk 1, 41) 

Máte odvahu, v modlitbe, v adorácii, snívať s Otcom - lebo On má o vás ohromujúci sen! - snívať 

s Otcom o svojej budúcnosti, o veľkosti a sláve samého Neba, o iskrivej nádherné svätosti, o 

dokonalosti a o víťazstve, o povstaní z prachu, o skutočnom úspechu, ktorý pre nás pripravil 

Boh?  

"Dobrý boj som bojoval, beh som dokončil, vieru som zachoval. Už mám pripravený veniec 

spravodlivosti, ktorý mi v onen deň dá Pán, spravodlivý sudca; a nielen mne, ale aj všetkým, čo 

milujú jeho príchod." (2Tim 4, 7-8) 

Máte odvahu snívať? Máte odvahu dúfať? Máte odvahu naozaj sa v toto všetko nádejať? Máte 

odvahu v tejto svojej viere ísť a zmocniť sa a zvíťaziť?  

"Pán sa k nemu obrátil a povedal: "Choď s touto svojou silou a vysloboď Izrael... ! Posielam 

ťa!"" (Sdc 6, 14) 

"Zmocni sa večného života; veď doň si povolaný!" (1Tim 6, 12) 

"Napísal som vám, deti: Poznali ste Otca. Napísal som vám, otcovia: Poznali ste toho, ktorý je 

od počiatku. Napísal som vám, mládenci: Ste silní, Božie slovo ostáva vo vás a premohli ste 

Zlého." (1Jn 2, 14) 

Nenechajte sa oklamať Zlým, že kresťan je odsúdený k priemernosti, dokonca k malosti, k 

slabosti a bezmocnosti, k tomu aby denne padal a denne prehrával a aby mal v sebe stále pocit 

viny a zlyhania, aby nedúfal v nič viac ani lepšie, a jedinú nádej vkladal v to, že ak bude 

dostatočne nariekať a kajať sa za svoje pády a slabosti, možno sa nad ním Boh zamiluje a nebude 

ho za to (až tak) trestať...!  

Ani sa nenechajte stiahnuť späť maloduchými ľuďmi bez viery a bez nádeje, ktorí vo vašej viere 

budú vidieť bláznovstvo, naivitu, trúfalosť, alebo im len bude desne vadiť, že nie ste rovnako 

siví a smutní a zhrbení ako oni...  

"Preto takto hovorí Pán: "Ak sa obrátiš, obrátim ťa, budeš stáť predo mnou; ale oddelíš vzácne 

od bezcenného, budeš akoby mojimi ústami. Nech sa títo obrátia k tebe, ale ty sa neobracaj k 

nim! Urobím ťa pre tento ľud pevným múrom kovovým; budú proti tebe bojovať, no nepremôžu 

ťa, lebo s tebou som ja, aby som ťa spasil a oslobodil, hovorí Pán."" (Jer 15, 19-20) 

Položte sa na chvíľu do náručia Otca, zatvorte oči a snívajte spolu s Ním o svojej veľkosti, 

o svätosti, ktorú ste v Ňom našli! Cirkev je spoločenstvo víťazov!  

"Vďaka Bohu, ktorý nám vždy dáva víťazstvo v Kristovi a naším prostredníctvom zjavuje na 

každom mieste vôňu jeho poznania. Lebo sme Kristovou ľúbeznou vôňou pre Boha uprostred 



tých, čo sú na ceste spásy, i tých, čo idú do záhuby. Jedným vôňou smrti na smrť, druhým vôňou 

života pre život. Ale kto je na to súci?" (2Kor 2, 14-16) 

Ak chceš, môžeš hoci aj hneď 

dnes… 
Na svätosti je najlepšie to, že ak by sme sa naozaj rozhodli, môžeme byť svätí hneď teraz. Naozaj 

na to netreba dlhý čas.  

Problém je, že sa svätosti bojíme.  

Na jednej strane, keď na ňu pozeráme, vidíme obrovskú krásu. Pretože byť svätý znamená byť 

ako Boh, byť v Bohu, vojsť do sveta ohromujúcej krásy. Svätosť nie je iba robiť samé dobré a 

zbožné skutky a nerobiť zlo, ako sme si to možno niekedy predstavovali. Nie je to záležitosť 

morálky. Svätosť je záležitosť bytia, identita, spôsob bytia Božieho dieťaťa v Bohu. To konanie 

je potom len vedľajší efekt toho, kým sme sa stali.  

Na druhej strane, jej normálnosť je tak dokonale nová, iná, odlišná od všetkej tej nenormálnosti, 

na ktorú sme v tomto nenormálnom svete zvyknutí, že nás chytá panika a závrat z toho, urobiť 

ten krok smerom k tomu novému a inému... Asi ako vtedy Petra... Hoci jemu vari adrenalín na 

chvíľu pomohol... Ale len na chvíľu...  

"Peter mu povedal: "Pane, ak si to ty, rozkáž, aby som prišiel k tebe po vode." On povedal: 

"Poď!" Peter vystúpil z loďky, vykročil po vode a šiel k Ježišovi. Ale keď videl silný vietor, naľakal 

sa. Začal sa topiť a vykríkol: "Pane, zachráň ma!"" (Mt 14, 28-30) 

Možno si sprvu ani nevieme predstaviť, ako to vlastne v praxi urobiť, ako tú krásu, ktorú vidíme, 

vniesť do svojho života a žiť ju.  

Ale napriek tomu sa to dá. Ak človek spozná, čo svätosť je - a obávam sa, že sa to nedá popísať 

slovami, iba uvidieť ako v zrkadle v Tvári Boha - potom je to len na ňom, aby sa rozhodol prijať 

ju a žiť a prebudoval svoj život i svoje prostredie podľa tohoto rozhodnutia. Moc k tomu urobiť 

tak sme už totiž dostali.  

"Ale tým, ktorí ho prijali, dal moc stať sa Božími deťmi: tým, čo uverili v jeho meno, čo sa 

nenarodili ani z krvi, ani z vôle tela, ani z vôle muža, ale z Boha." (Jn 1, 12-13) 

Je to prostá vec voľby: volím si dokonalosť. Volím si krásu. Volím si normálnosť Boha. Volím 

si úspech a víťazstvo tak, ako mi ho už vopred daroval Boh a mne teda stačí si ho už len vo viere a 

nádeji vyvoliť, istý si výsledkom.  



"Lebo ktorých predpoznal, tých aj predurčil, že sa stanú podobnými obrazu jeho Syna, aby on 

bol prvorodený medzi mnohými bratmi. A tých, ktorých predurčil, aj povolal, a ktorých povolal, 

tých aj ospravedlnil, a tých, čo ospravedlnil, aj oslávil." (Rim 8, 29-30) 

Volím si vystúpiť z tohto sveta a viac už nehrať jeho hry na jeho pieskovisku, aby som mohol 

vyrásť a prebývať v Božom svete a Božej Kráse.  

"A preto vyjdite spomedzi nich, oddeľte sa, hovorí Pán... " (2Kor 6, 17) 

"Vyvoľ si život... " (Dt 30, 19) 

Áno. Volím si život. Byť svätý znamená naplno žiť, bez strachu, bez utekania, slobodný od biča 

žiadostivosti, slobodný od celého sveta, slobodný pre plnosť a krásu Boha. Odvaha byť svätým 

je odvahou začať skutočne žiť. Vo viere, v ktorej sme si úplne istí Bohom a teda aj istí výsledkom, 

úspechom, víťazstvom, ktoré pre nás už vopred pripravil. Nedá sa týmto byť a takto žiť zmietaný 

pochybnosťami. Ale aj k tomu, k tejto viere, sa stačí rozhodnutie.  

Dobrým miestom, kde toto robíme - a obnovujeme - je adorácia. Alebo vnútorná modlitba. Tam 

totiž na Boha a Jeho Krásu hľadíme a ona nás uchvacuje a preniká a láka a utvrdzuje. Aby sme 

ju potom aj počas dňa mohli mať stále jasne pred očami rovnako ako v srdci.  

"Na neho hľaďte a budete žiariť a tvár vám nesčervenie hanbou." (Ž 34, 6) 



EVOLUČNÝ BOJ, HIERARCHIA A MIESTO KRESŤANA V ŇOM 
 

664/2019 www.inky.sk 2. 9. 2019 

… alebo o otázke, či kresťan má šancu byť „dominantným jedincom“, alebo iba „zakríknutým mučeníkom“ 

Jordan B. Peterson v prvej kapitole svojej knihy 12 pravidiel pre 
život píše: 

„Hierarchia dominancie, hoci sa môže zdať, že ide o kultúrny či 
spoločenský fenomén, funguje už takmer 500 miliónov rokov. 
Bojovali sme o postavenie skôr, než sme mali kožu, ruky, pľúca či 
kosti. Len málo vecí je prirodzenejších než kultúra. Hierarchie 
dominancie sú staršie než stromy. Časť mozgu, ktorá sleduje naše 
postavenie v hierarchii dominancie, je preto výnimočne stará a 
dôležitá. Predstavuje hlavný riadiaci systém regulujúci naše 
vnímanie, hodnoty, pocity, myšlienky a činy. Hlboko v našom 
vnútri, v samom základe nášho mozgu, pod myšlienkami a pocitmi, 
funguje neskutočne staré počítadlo. Presne monitoruje naše 
postavenie v spoločnosti - pre potreby tejto diskusie na škále od 
jednej do desať. Ak ste číslo jeden, čo predstavuje najvyššie možné 
postavenie, ste neuveriteľne úspešní. Ak sa, naopak, nachádzate na 
spodnej, desiatej priečke, bez ohľadu na to, či ste muž alebo žena, 
nemáte kde bývať (alebo nejde o žiadne lukratívne miesto). Ak 
práve nehladujete, konzumujete otrasné jedlo. Ste v biednom 
fyzickom a psychickom stave. Prapôvodná časť vášho mozgu, ktorá 
sa zameriava na hodnotenie dominancie, si všíma, ako s vami 
ostatní zaobchádzajú. Na základe toho určí vašu hodnotu a priradí 
vám nejaké postavenie. Ak vás vaši známi vnímajú ako menej 
významného, počítadlo obmedzí dostupnosť serotonínu. Ak máte 
naopak vysoké postavenie, neosobný mechanizmus počítadla, ktoré 
sa vyvinulo ešte pred plazmi, predpokladá, že vaše útočisko je 
chránené, výkonné a bezpečné a že sa môžete oprieť o spoločenskú 
oporu. Domnieva sa, že riziko ujmy je nízke a nemusí ho brať do 
úvahy. Zmenu vníma ako príležitosť, nie ako pohromu. Zásoby 
serotonínu sú dostatočné.“ (krátené).  

Krátko a stručne: Život je boj. Boj určuje hierarchiu, kde na vrcho-
le je oných Paretových 20% (aj menej) dominantných ľudí, ktorým 
pripadne 80% (aj viac) zdrojov (peniaze, moc, sláva, priestor,…) – 
a pod nimi je zvyšných 80% submisívnych zakríknutých poraze-
ných jedincov, ktorým ostanú len zbytky. No a náš mozog na to 
reaguje: Tí úspešní majú vyššiu hladinu serotonínu a nižšiu hladinu 
oktopamínu (ak som to dobre pochopil), čo zaručuje, že sa cítia 
lepšie, sú sebavedomejší a v živote budú najskôr stále úspešnejší 
a dominantnejší. Tí druhí, porazení, majú naopak hladinu serotoní-
nu nižšiu, hladinu oktopamínu vyššiu, čo ich prepína do módu 
„štvaná zver“. Núti Vás to v takom prípade „za účelom zvýšenej 
pripravenosti a možnosti okamžitej panickej reakcie v prítomnosti 
neustále obetovať to, čo by za iných okolností predstavovalo 
fyzické rezervy do budúcna. Keď neviete, čo robiť, musíte byť 
pripravení na akýkoľvek čin, ak sa ukáže ako nevyhnutný. Sedíte v 
aute s plynovým i brzdovým pedálom na podlahe. Prežeňte to a 
všetko sa môže rozpadnúť. Prastaré počítadlo dokonca vypne váš 
imunitný systém a počas súčasnej krízy spotrebuje energiu a zdroje 
nevyhnutné pre zdravie do budúcna. Budete impulzívni, takže 
skočíte po akejkoľvek krátkodobej príležitosti na párenie či poteše-
nie bez ohľadu na jej podpriemernosť, neprístojnosť či ilegálnosť. 
Budete si nerozvážne užívať, veď príležitostí je tak málo, alebo pre 
pôžitok dokonca obetujete život. Fyzické nároky spojené s pripra-
venosťou na mimoriadne situácie vás vyčerpajú vo všetkých oblas-
tiach.“ Výsledkom je mizerný život a predpoklad, že sa Vám bude 
znova a znova nedariť a na dne onej pomyselnej hierarchie ostane-
te navždy, v zmysle Ježišovho: „kto má, tomu sa pridá a bude mať 
hojne. Ale kto nemá, tomu sa vezme aj to, čo má“ (Mt 13,12) – 
slová, ktoré Peterson v tomto význame výslovne cituje. Človek 
teda je alebo predátorom, dravcom, bojovníkom, ktorý prekoná 
svojich súperov – a mozog nás za to odmení chemickým koktai-

lom, ktorý nám zaručí, že budeme ešte úspešnejší a prežijeme 
spokojný život dominantných jedincov: „Ste sebavedomí a pokojní, 
stojíte vzpriamene, vystreto a nemusíte byť v stave neustálej poho-
tovosti. Vaša pozícia je stabilná a budúcnosť je preto pravdepo-
dobne ružová. Môžete myslieť dlhodobo a plánovať lepší zajtraj-
šok. Nemusíte sa impulzívne chytať odrobiniek, ktoré vám prídu do 
cesty, lebo môžete reálne očakávať, že dobré veci budú dostupné. 
Uspokojenie môžete odďaľovať bez toho, aby ste sa ho museli 
navždy zriecť. Môžete si dovoliť byť spoľahlivým a ohľaduplným 
občanom.“ Alebo, to je druhá možnosť, ak prehráme, staneme sa 
obeťami a mozog nám namieša chemický koktail zodpovedajúci 
onej štvanej zveri a my svoj život aj takýmto spôsobom dožijeme.  

Kde je v tomto systéme miesto pre kresťana? Začíname mať 
podivný pocit… Má ho najskôr aj Peterson, keď utrúsi poznámku: 
„Tí, čo sú len súcitní a obetaví (a naivní a ľahko sa nechajú vyu-
žiť), v sebe nedokážu vyvolať skutočne spravodlivý a primeraný 
hnev nevyhnutný na sebaobranu, lebo ich schopnosť agresie je 
zviazaná úzkoprsou morálkou.“ Neznie nám to ako celkom trefný 
popis kresťana? Odtiaľ už len krok k výroku kráľa z filmu 
Beowulf, ktorý si na adresu nastupujúceho kresťanstva povzdych-
ne: „Čas veľkých hrdinov je preč. Zostali nám len plačúci mučení-
ci…“ A pravdou je, že skutočne to tak veľmi často je. To ale 
neznamená, že to tak byť má. 

Ako v poslednej dobe zisťujem stále znova a znova, príčinou 
problému je neobrátenie. Hrubú zanedbanie obrátenia (zo strany 
katolíkov) či dokonca neznalosť toho, o čom vlastne obrátenie je 
(častý problém protestantskej časti spektra).  

Ako mnohokrát naznačuje už apoštol Pavol, existujú v nás akoby 
dve osobnosti, dvaja ľudia – a im zodpovedajú dve roviny existen-
cie, v ktorých sa môžeme pohybovať: 

 VNÚTORNÝ ČLOVEK, naše Pravé JA, stvorené Bohom 
a v krste obnovené, pozdvihnuté, spojené so samým Bohom 
v Kristovi; a potom 

 VONKAJŠÍ ČLOVEK, umelo stvorené Ego, stvorené nami, 
ľuďmi, v situácii, keď sme sa ocitli mimo Boha a bez Boha, 
uprostred divého, krutého, studeného a prázdneho sveta. 

Vnútornému človekovi zodpovedá skutočný, Boží svet, Božie 
Kráľovstvo, opravdivá realita. A v nej je skutočne hierarchia, jasná 
a nezvratná: Na samom vrchu je Boh, Stvoriteľ. Potom sú anjeli 
a svätí, bytosti zbožštené v Bohu. A naopak, na dne, je „štvaná 
zver“, lúzri, ktorí prehrali a sú samým jasom Božej slávy zahnaní 
do temných dier Pekla: Diabol, jeho temní démoni a pod nimi, na 
samom dne, zatratení úbožiaci.  

Vonkajšiemu človekovi, nášmu Egu, zodpovedá bežný vonkajší 
a vo svojej podstate iluzórny, hračkársky svet, svet reálne bez 
Boha, ten, o ktorom Písmo píše, že „je v moci Zlého“ (1 Jn 5,19) 
a v ktorom panuje presne tá Petersonova hierarchia dominancie: 
„vládcovia národov panujú nad nimi a mocnári im dávajú cítiť 
svoju moc“ (Mt 20,25). 

Žiť kresťanstvo bez obrátenia znamená čosi desivé. Znamená to 
i naďalej ostať Egom, ktoré stále túži po svetskej rozkoši a zábave, 
po svetskom majetku, po svetskej sláve a po svetskej moci – čiže 
po svetskej dominancii, pretože nič iné nepozná. Znamená to stále 
žiť vo svete, uprostred jeho hierarchie dominancie, kde víťaz berie 
všetko – a pritom sa zmietať v neustálom konflikte, pretože Ježiš 
hovorí: „Medzi vami to tak nebude. Ale kto sa medzi vami bude 
chcieť stať veľkým, bude vaším služobníkom.  A kto bude chcieť byť 
medzi vami prvý, bude vaším sluhom“  (Mt 20,26-27). V tomto 
prípade nám Ježiš vlastne zakazuje uspieť, zakazuje nám stať sa 



dominantnými a teda aj úspešnými a spokojnými a šťastnými 
ľuďmi, dokonca nám zakazuje vôbec sa do tohto boja zapojiť, keď 
hovorí: „Ak ťa niekto udrie po pravom líci, nadstav mu aj druhé.  
Tomu, kto sa chce s tebou súdiť a vziať ti šaty, nechaj aj plášť.  A 
keď ťa bude niekto nútiť, aby si s ním išiel jednu míľu, choď s ním 
dve“ (Mt 5,39-41). Ježiš nám z tohto pohľadu prikazuje ostať 
submisívnymi lúzrami, plačúcimi mučeníkmi, obeťami! Človek 
začína chápať komunistov (ktorí kresťanstvu už z princípu nerozu-
meli), keď v ich ponímaní kresťanstvo vyzeralo ako nástroj útlaku 
vykorisťovaných tried: „Trp, pracuj, poslúchaj, nebúr sa proti 
vrchnosti – a po smrti ťa za to Pán Boh odmení Nebom.“  

Akurát, že toto nie je kresťanstvo. 

Ak sa pozrieme do Písma, narazíme na texty typu: „Veď Boh nám 
nedal Ducha bojazlivosti, ale Ducha sily, lásky a rozvahy“ (2 Tim 
1,7). Alebo inde: „V tomto všetkom slávne víťazíme skrze toho, 
ktorý nás miluje“ (Rim 8,37). Dokonca „zbabelci, … budú mať 
podiel v jazere horiacom ohňom a sírou; to je tá druhá smrť“ (Zjv 
21,8). A znova a znova počúvame v najrôznejších obmenách vetu: 
„Kto zvíťazí a až do konca zachová moje skutky, dám mu moc nad 
národmi  a bude nad nimi panovať žezlom železným a rozbijú sa 
ako hrnce hlinené,  ako som ju aj ja dostal od svojho Otca“ (Zjv 
2,26-28). Znie vám to ako popis nejakej submisívnej štvanej obete?  

Pozrite sa na Ježiša – a byť kresťanom znamená byť Kristom! – 
a čo vidíte? Plačúceho štvaného submisívneho lúzra? Ani náho-
dou! Pozrite sa na svätých! Čo vidíte? Zakríknutých „plačúcich 
mučeníkov“? Veru nie! Stačí sa len pozrieť hoci len na sv. Patrika, 
sv. Bonifáca či sv. Katarínu Sienskú – o Panne Orleánskej ani 
nehovoriac! – a vidíme presný opak: vskutku dominantných 
jedincov!  

Ako to teda je? 

Tajomstvo spočíva práve v obrátení. 

Obrátenie, krátko a stručne, je prezlečenie sa a potom presťahova-
nie sa.  

 PREZLEČENIE SA – z Ega do Vnútorného človeka. Tak to 
píše Písmo: „Máte odložiť starého človeka s predošlým spôsobom 
života, ktorý sa ženie za klamnými žiadosťami do skazy,  a obnovo-
vať sa duchovne premenou zmýšľania,  obliecť si nového človeka, 
ktorý je stvorený podľa Boha v spravodlivosti a pravej svätosti“ 
(Ef 4,22-24). Predstavte si to ako vyzlečenie sa z desných žlto-
zeleno-červených detských šatočiek s Mikimauzom na hrudi 
a oblečenie sa do elegantného dospeláckeho smokingu. No 
a potom, keď sme oblečení, prichádza druhý krok: 

 PRESŤAHOVAŤ SA z pieskoviska, ktorým je tento svet, 
z jeho detinských ťahaníc a infantilných hier do skutočného dospe-
láckeho sveta Božieho Kráľovstva, Božieho sveta, ako o tom tiež 
hovorí Písmo: „Vieme, že sme prešli zo smrti do života“ (1 Jn 3,14) 
a inde: „Vy ste sa priblížili k vrchu Sion a k mestu živého Boha, k 
nebeskému Jeruzalemu, k myriadám anjelov, k slávnostnému 
zhromaždeniu  a k spoločenstvu prvorodených, ktorí sú zapísaní v 
nebi, k Bohu, sudcovi všetkých, k duchom spravodlivých, ktorí už 
dosiahli dokonalosť,  k Ježišovi, prostredníkovi novej zmluvy, a k 
pokropeniu krvou, ktorá volá hlasnejšie ako Ábelova“  (Hebr 
12,22-24) – aj s výstrahou: „Stojte teda pevne a nedávajte sa znova 
zapriahnuť do jarma otroctva“ (Gal 5,1).  

Stať sa kresťanom znamená v prvom rade obrátiť sa. Obrátiť 
sa znamená dospieť. Vyrásť z detinskosti Ega a dorásť do 
dospelosti Vnútorného človeka. Vyrásť z pieskoviska tohto 
sveta a z jeho infantilného hrajkania sa a klbčenia sa 
o bábovičky z piesku a dorásť so skutočného dospeláckeho 
sveta Božieho Kráľovstva, do jeho skutočného zápasu 
o skutočnú dominanciu v skutočnej hierarchii Boha. 

V tomto skutočnom svete sú strany rozdelené inak, ako na zemi. 
Tu, na zemi sú dvojice bohatý-chudobný; slávny-bezvýznamný; 
vládnuci-ovládaný. V Božom svete je to rozpor medzi svätým 
a hriešnym. Medzi láskou a sebectvom. Medzi dobrom a zlom. Na 
vrchole hierarchie dominancie je Boh, ktorý je Svätý, ktorý je 

zvrchované Dobro a dokonalá Láska – a preto je dokonale blažený. 
Na dne tejto hierarchie sú zatratenci, ktorí sú hriešni, zlí, sebeckí 
a šialení od desivej nudy a prázdnoty pekla, sveta, ktorý si sami 
bez Boha a proti Bohu vytvorili.  

Krstom sme včlenení do tejto hierarchie ako synovia a dcéry Boha 
– a „nadopovaní“ Duchom Svätým a Božou mocou. Potom sme 
vyslaní do boja, aby sme sa osvedčili a potvrdili tak svoje miesto 
vládcov v tejto hierarchii (Zjv 20,6; 22,5). O tomto boji hovorí 
Písmo: „Bojuj dobrý boj viery a zmocni sa večného života; veď doň 
si povolaný“ (1 Tim 6,12), alebo inde: „Teraz nastala spása, moc a 
kráľovstvo nášho Boha a vláda jeho Pomazaného, lebo bol zvrhnu-
tý žalobca našich bratov, ktorý na nich dňom i nocou žaloval pred 
naším Bohom.  Ale oni nad ním zvíťazili pre Baránkovu krv a pre 
slovo svojho svedectva; a nemilovali svoj život až na smrť“ (Zjv 
12,10-11).  

Tento boj sa už ale nijako netýka onoho detinského smiešneho 
doťahovania sa ostatných ľudí na pieskovisko tohto sveta. Ako 
vraví Pavol: „Nás nečaká zápas s krvou a telom, ale s 
kniežatstvami a mocnosťami, s vládcami tohoto temného sveta, so 
zloduchmi v nebeských sférach.  Preto si vezmite Božiu výzbroj, 
aby ste mohli v deň zla odolať, všetko prekonať a obstáť“ (Ef 6,12-
13)! Z pohľadu sveta to potom môže vyzerať, akoby sme svoj boj 
o dominanciu vzdali. Poviem to na takomto svetskom príklade: 
Dospelý človek, ktorý je generálnym riaditeľom banky a mocným 
mužom, je z pohľadu detí, hrajúcich sa na pieskovisku, slabochom 
a lúzrom: Odmieta sa s nimi klbčiť, nebojuje s nimi o lopatky 
a kýbličky, nesúťaží o najkrajšiu a najväčšiu vežu z piesku 
a dokonca im zadarmo a bez boja daruje svoje kýbličky a lopatky 
z detstva. V skutočnosti ale slabochom ani lúzrom nie je, ani 
náhodou! Naopak, je mocným a vplyvným mužom, ktorý 
z pieskoviska vyrástol a dospel do sveta veľkých a uspel v ňom. 
Toto znamená byť kresťanom. Z pohľadu sveta môžeme iným 
pripadať ako lúzri, pretože odmietame bojovať o pieskové veže 
majetku, moci, slávy, ktorými pieskovisko tohto sveta žije a o ktoré 
sa detiská tohto sveta neustále medzi sebou smrteľne vážne klbčia. 
Ale je to tak len preto, že sme už z tohto všetkého vyrástli. Piesko-
visko nám je už ľahostajné. Jeho hračičky tiež. Jeho detinská 
hierarchia dominancie založená na tom, kto má krajší „kýbliček“ 
slávy, väčšiu „lopatku“ moci či vyššiu „pieskovú vežu“ majetku, 
nás už nezaujíma. Už sa pohybujeme v skutočnom svete, bojujeme 
o skutočnú dominanciu, čelíme silám a bytostiam nezmernej moci 
a desivosti – a sami narábame so zbraňami schopnými „uhasiť 
všetky ohnivé šípy zloducha“ (Ef 6,16) a pamätáme na samú 
podstatu tohto boja: „Nedaj sa premôcť zlu, ale dobrom premáhaj 
zlo“ (Rim 12,21) – o to totiž v skutočnej hierarchii dominancie 
ide! A ak si počíname dobre – dominantne! – potom „v tomto 
všetkom slávne víťazíme skrze toho, ktorý nás miluje“ (Rim 8,37) – 
nášho Otca, ktorý je Bohom a Kráľom a my Jeho synmi 
a bojovnými princami.  

A mimochodom, čo to urobí tu, ešte kým sme v tele, s našim 
serotonínom a oktopamínom? Peterson v závere kapitoly odporúča: 
Vypnite hruď! Narovnajte sa! Správajte sa – aspoň držaním tela – 
ako dominantní dôležití a sebavedomí ľudia. Váš mozog si to 
všimne – a začne sa k vám podľa toho aj správať. Otvorí kohútik 
serotonínu o niečo viac a to môže byť začiatok premeny vášho 
života zo štvanej obete na dominantného jedinca. 

Pre nás, kresťanov, je tento postoj samozrejmý a prirodzený. Ak 
teda kresťanmi sme, čiže ak sme sa naozaj obrátili. Sebavedomie 
a sebaistota – to zdravé, prirodzené, nie umelé a kŕčovité ako je 
tomu u Ega – sú nám prirodzeným stavom bytia. Sme predsa 
synovia a dcéry Boha. Povolaní zbožštiť sa. Vládnuť. V skutočnom 
svete. V skutočnej hierarchii dominancie. Sme plní Moci, plní 
Ducha. Víťazíme. Porážame Diabla (1Jn 2,13). Aj keď nám už na 
pieskovisku sveta nezáleží, toto sebavedomie synov a dcér Boha 
v sebe máme aj tu a teraz (1Jn 3,1-2). Ani náhodou nie sme lúzri. 
Ani obete. Ani nariekajúci „plačúci mučeníci“. Sme víťazi. Bojov-
níci. Boží predátori. A ešte aj decká tohto sveta to z nás cítia! 
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… alebo malé pokračovanie minulej úvahy o „hierarchii dominancie“ v živote kresťana a povahe obrátenia 

Maslowovu pyramídu ľudských potrieb asi poznáme. Dnes využi-
jeme jej zjednodušenie, ktoré pochádza od Maslowovho nasledov-
níka Claytona Alderfera. Volá sa ERG teória a zjednodušuje 
Maslowovu pyramídu na tri poschodia: E ako existence, veci 
týkajúce sa nášho prežitia, bezpečia a istoty; R ako relatedness, 
potreba žiť v spoločnosti a vo vzťahoch s inými ľuďmi; a nakoniec 
G ako growth, rast, potreba a túžba niečo dosahovať, za niečím ísť, 
stávať sa stále lepším, väčším, mocnejším, slávnejším,… dominan-
tnejším, ak by sme použili termíny z minulej úvahy a jej schému 
hierarchie spoločnosti. 

Stále platí, že „dom sa stavia od základov“. Najprv istota 
a bezpečie. To je ako „hrad“, ktorý si staviame, aby sme v ňom 
pohodlne a isto žili. Až potom vzťahy – návštevy iných „hradných 
pánov“, spoločné poľovačky, plesy, bály, hostiny a podobné 
kratochvíle. A nakoniec, s tými najdôveryhodnejšími 
a najspoľahlivejšími, môžeme zorganizovať nejakú tú „výpravu“ 
s cieľom rozšíriť svoje územie, zväčšiť svoju moc, zveľadiť svoje 
bohatstvo a ešte viac opevniť a zluxusniť svoj hrad.  

Znova sa vráťme k minulej téme spoločenskej dominancie 
a serotonínu s oktopamínom. Úspešný a dobre zaistený hradný pán 
priam žblnká serotinínom, je plný sebaistoty, sebavedomia, neoh-
rozený a bez strachu, zo svojich múrov sa do očí vysmeje všetkým 
svojim nepriateľom a pod klenbami rytierského sálu v pokoji 
plánuje, ako v ďalšej veľkej kampani ešte viac rozšíri svoju moc 
a stane sa opravdivým veľmožom. No a tam dole, pod hradom, žijú 
tí ostatní, pretĺkajú sa životom, čelia denno-denne neistote, hroz-
bám a nebezpečenstvám… na rozdiel od zemepána, oni sú plní 
oktopamínu, ktorý zabezpečuje, že sú (celkom ako plachá každú 
chvíľu štvaná lesná zver) stále v strehu, stále „v bojovej pohoto-
vosti“, stále pripravení na najmenšie šuchnutie sa dať alebo do 
bitky, alebo (čo je pravdepodobnejšie) na útek. Žijú s pocitom, že 
ich každý bije, každý si na nich dovolí, zo všetkých strán číha 
nebezpečenstvo a najrôznejšie hrozby. Ani ich nenapadne sedieť 
a niečo plánovať, či dokonca niečo veľké dotiahnuť do konca. 
Samo prežitie v tomto neustálom strese a neistote, v tomto neustá-
lom stave pohotovosti, ich stojí všetky ich sily a energiu. Viac 
nevládzu – vari ešte tak okrem nariekania, ako im je zle, aký 
mizerný život žijú a ako sú na vine všetci ostatní, tí zlí všade 
naokolo, ktorí si na nich bez strachu vždy dovolia, ktorí ich utláča-
jú, vytláčajú, využívajú, vykorisťujú,…  

Svet takto funguje. Inak fungovať nebude. Preto naše Ego uctieva 
oné štyri modly slávy, pretože je často bránou k moci; moci, 
pretože je základom spoločenskej dominancie, majetku, pretože je 
bránou k obom a dokonca aj k poslednej štvrtej modle a tou je 
rozkoš a zábava, ktorá pre dominantných zemepánov je príjemnou 
kratochvíľou, pre ostatných lúzrov je formou úniku pred mizériou 
života, aj keby to bola len jej najprimitívnejšia forma, akou je 
fľaška tvrdého, či dávka nejakého matrošu…  

Čo na tom zmení kresťanstvo? 

1) POZNANIE: Existujú dva svety. Jeden, ktorý je skutočný 
a reálny. Hovoríme mu, trochu poeticky, Božie kráľovstvo. Alebo 
aj Nebo. Boží svet. A potom je tu ten druhý, malý, tesný, obme-
dzený, oklieštený, neprirodzený a sám v sebe iluzórny a falošný – 
a tým je proste svet, pozemský svet a jeho pozemská „realita“.  

Týmto dvom svetom zodpovedajú dve stránky našej osoby: Pravé 
JA, nazývané aj duchovný človek, vnútorný človek, nový človek, 
stvorené Bohom, skutočné a reálne, povolané k zbožšteniu v Bohu, 
ktorý nás adoptoval za svojich synov a dcéry. No a potom je tu 
Ego, nazývané aj starý človek, telesný človek, vonkajší človek, 

vytvorené nami ako reakcia na život v stave hriechu a teda bez 
Boha, samo v sebe iluzórne, nereálne, neskutočné, ale nám dôverne 
známe, pretože sme s ním identifikovaní od samého narodenia. 

Ego nedokáže žiť v Božom svete, pretože vyznáva a žije jeho 
presný opak. Kým sme Egom, nedokážeme vojsť do Neba. Preto 
Pavol lakonicky konštatuje, že len ten, „kto zomrel, je 
ospravedlnený od hriechu“ (Rim 6,7). Podobne vraví Ježiš, že len 
ten, „kto stratí svoj život pre mňa a pre evanjelium, zachráni si ho“ 
(Mk 8,35) – a obaja pritom myslia na Ego. Podobne ani Pravé JA 
nedokáže žiť v iluzórnom pozemskom svete, pretože jeho postoje 
a zásady takisto stoja v rozpore s týmto svetom. Ak chceme byť 
úspešní v hierarchii dominancie tohto sveta, nemôžeme odložiť 
Ego a byť svojim Pravým Ja, pretože by to z nás urobilo presný 
opak, obete, sluhov, lúzrov, štvancov,… Pravé Ja môže žiť 
a prosperovať iba v hierarchii dominancie Božieho sveta, nikde 
inde. Podobne Ego môže žiť a prosperovať iba v hierarchii domi-
nancie tohto sveta. Preto je medzi týmito dvoma svetmi nezmieri-
teľný rozpor: „Kto teda chce byť priateľom tohto sveta, stáva sa 
nepriateľom Boha“ (Jak 4,4).  

Mimochodom, sú kresťania, ktorí sa snažia, najskôr z hlbokého 
nepochopenia povahy spásy, tento rozpor obísť. Dobrým príkla-
dom môže byť tzv. evanjelium prosperity. Snaží sa Evanjelium 
dokrútiť tak, aby z toho vyšlo: Ak uveríš a Boh sa stane tvojim 
Otcom, vôbec nemusíš zanechávať svet ani Ego. Naopak, Boh ti 
pomôže v zápase o svetskú dominanciu a spôsobí, že budeš 
v hierarchii dominancie tohto sveta úspešnejší ako tí, ktorí neuve-
rili a Boh ich stále trestá za ich hriechy. A keď zomrieš, pôjde tvoje 
Ego rovno do Neba. Ale tak to, samozrejme, nefunguje…  

2) ROZHODNUTIE SA: Obrátenie znamená prezlečenie sa: 
Vyzliekam si Ego a obliekam si svoje Pravé Ja. Obrátenie nutne 
znamená aj presťahovanie sa: vysťahovávam sa z tohto sveta (aj 
keď telom tu ešte chvíľu budem pobývať) a sťahujem sa do Božie-
ho sveta, kde svojim duchom (srdcom) žijem už teraz (aj keď telo 
ma tam bude nasledovať až o nejaký čas) – tak, ako to hovorí Ježiš, 
že „kde je tvoj poklad, tam bude aj tvoje srdce“ (Mt 6,21). Vyras-
tám (ako z detského pieskoviska) z boja o svetskú dominanciu, 
založeného na majetku, sláve a moci a namiesto toho vstupujem do 
boja o nebeskú dominanciu, ktorý je založený na dokonalom 
dobre, dokonalej svätosti, dokonalej láske, ale hlavne na dokonalej 
jednote s Bohom, v ktorom sme Duchom zbožšťovaní.  

Toto rozhodnutie vytvára úplne nový základ, nový „hrad“ pre môj 
život – a tým je Boh. Som si úplne a absolútne istý, že Boh už 
„nám dal víťazstvo skrze nášho Pána Ježiša Krista“ (1 Kor 15,57) 
– čoho by som sa teda v tomto novom svete, reálnom Božom svete 
mal obávať? Kým som v Kristovi, nič mi nehrozí! A čo sa pozem-
ského sveta týka, aj tu Boh s tými, ktorí sa takto obrátili 
a presťahovali, uzatvoril zmluvu: „Hľadajte teda najprv Božie 
kráľovstvo a jeho spravodlivosť a toto všetko dostanete navyše“ 
(Mt 6,33). Boh sa zaviazal, že kým budeme „domáci Boha“ (po-
rov. Ef 2,19), postará sa aj o naše pozemské záležitosti. Budeme 
mať vždy toľko bohastva/chudoby, zdravia/choroby, poko-
ja/prenasledovania a všetkého ostatného, koľko pre svoj boj 
o nebeskú dominanciu a umŕtvovanie svojho Ega (porov. Rim 
8,13; Kol 3,5) budeme potrebovať. Ani tu nám teda už viac nič zlé 
nehrozí. Môžeme aj tu žiť v hlbokej istote a v hlbokom pokoji. Ten 
je neklamným znakom kresťana: hlboký pokoj, hlboká sebaistota, 
hlboký pocit bezpečia i vedomie hodnoty a víťazstva, ku ktorému 
smeruje. Pokoj, plynúci z Krista, ako ho On sám prisľúbil: „Pokoj 
vám zanechávam, svoj pokoj vám dávam. Ale ja vám nedávam, ako 
svet dáva. Nech sa vám srdce nevzrušuje a nestrachuje“ (Jn 14,27). 
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